
فقر

قیمت خودروهای داخلی)تومان(
بازارکارخانهنوع خودرو

36،100،00038،200،000پراید 111

33،725،00035،400،000پراید 131

34،200،00035،700،000پراید 151

127،000،000129،500،000چانگان

40،000،00041،500،000تیبا صندوق دار

44،175،00046،500،000ساینا دنده ای

42،829،00055،700،000پژو 405

SLX 45،638،00059،500،000پژو

45،170،00057،300،000پژو 405 دوگانه سوز

53،000،00071،000،000پژو پارس

42،481،00078،500،000پژو پارس TU5 کلاس 13

47،174،00060،500،000پژو 206 تیپ 2

54،526،00071،000،000پژو 206 تیپ 5

55،593،00072،200،000پژو 8V 206 صندوقدار

)LX( 43،597،00059،500،000سمند ال ایکس

EF7 44،640،00061،000،000سمند

47،603،00064،000،000سمند دوگانه سوز کلاس 16

66،000،00081،500،000دنا

46،069،90092،500،000تندر پلاس دنده

70،000،00090،500،000پژو 207 دنده ای

142،700،000271،000،000مزدا 3

H3075،000،00090،000،000 کراس

126،000،000130،000،000استپ وی

85،000،000108،000،000پژو 207 اتوماتیک

114،994،000222،000،000پژو 2008

51،360،00059،000،000رانا

افزایش قیمت زمستانه ارز و سکه

دی��روز قیمت دلار در ب��ازار آزاد با افزایش 
300 تومان��ی دوباره وارد کانال 12 هزار تومان 
ش��د. س��که تمام بهار آزادی هم با جهش��ی 
چش��مگیر دوباره قیمت های عجیب و غریب 
4 میلی��ون و 150 هزار توم��ان را تجربه کرد. 
این افزایش قیمت در حالی رخ داده که اساسا 
هیچکدام از این موارد در فصل گرانی قرار ندارد 
و حتی قیمت جهانی آنها هم افزایش پیدا نکرده 
است. بر این اساس با وجود اینکه ارز در آبان ماه 
با کاهش��ی محس��وس روبه رو بود اما این روند 
در دی ماه ادامه پیدا نک��رد و قیمت ارز دوباره 
به 12 هزار تومان بازگش��ت. به نظر می رس��د 
سیاس��ت عرضه ارز مداخله ای در روزهای آتی 
توس��ط بانک مرکزی متوقف شود که همین 
امر موجبات افزایش قیم��ت ارز را ایجاد کرده 
اس��ت. با افزایش قیمت دلار، دیروز یورو هم با 

300 تومان افزایش به 14 هزار تومان رسید. 

 افزایش 12 درصدي 
صدور پروانه ساختمان در تهران

تعداد 2٨٩0 پروانه  احداث ساختمان توسط 
شهرداري  تهران در تابستان 13٩٧ صادر شده 
که نس��بت به بهار حدود 5/4 درصد کاهش و 
نسبت به تابستان ٩6 حدود ٩/٨ درصد افزایش 
داشته است. به گزارش »وطن امروز«، بررسي 
نتای��ج طرح گ��رد آوري اطلاع��ات پروانه هاي 
ساختماني صادر شده توس��ط شهرداري هاي 
کشور در تابستان 13٩٧ نشان مي دهد تعداد 
2104٧ واحد مسکوني در پروانه هاي صادرشده 
براي احداث ساختمان از سوي شهرداري  تهران 
پیش  بیني ش��ده اس��ت که نس��بت به فصل 
گذشته حدود ٧/1 درصد و نسبت به تابستان 
پارسال حدود 12/1 درصد افزایش داشته است.  
متوس��ط تعداد واحد مسکوني براي هر یک از 
این پروانه های احداث ساختمان ٧/3 واحد بوده 
اس��ت. مجموع مس��احت زیربنا در پروانه هاي 
احداث ساختمان  صادرشده از سوي شهرداري  
تهران در تابس��تان 13٩٧ بالغ  بر 3٨٨2 هزار 
مترمربع بوده است. در این فصل تعداد ٩4٩32 
واحد مس��کوني در پروانه هاي صادرشده براي 
احداث ساختمان از سوي شهرداري هاي کشور 
پیش  بیني شده است که نسبت به بهار حدود 
4/٧ درصد و نسبت به تابستان ٩6 حدود 15/4 
درصد افزایش داشته است.  متوسط تعداد واحد 
مس��کوني در هر پروانه  احداث ساختمان ٨/2 

واحد بوده است .

 خط فقر در تهران؛ 4592000 تومان
برای یک خانوار 4 نفره در کش��ور خط فقر 
چیزی ح��دود 2 میلی��ون و 255 هزار تومان 
است اما این رقم در تهران متفاوت خواهد بود و 
چیزی حدود 4 میلیون و 5٩2 هزار تومان است. 
به گزارش تس��نیم، احم��د امیرآبادی فراهانی، 
عضو هیأت رئیسه مجلس و کمیسیون تلفیق با 
اش��اره به تورم 36 درصدی سال آینده گفت: 
بر اس��اس بودجه ٩٨، س��ال آینده شاهد تورم 
نقطه به نقطه حدود 50 درصدی و تورم سالانه 
36 درصدی خواهیم بود. وی درباره خط فقر در 
س��ال آینده و اینکه چه تعداد از مردم تهران و 
دیگر نقاط کشور چنین درآمدی دارند، افزود: 
خیلی از مردم، کمت��ر از این رقم درآمد دارند 
و این بر اس��اس آمار و ارقام اس��تخراج شده از 

بودجه ٩٨ است.

پوری حسینی: نگفته اند ممنوع الخروجم
رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی با اعلام 
واگذاری شرکت آلومینیوم المهدی به شرکت 
گ��روه مپن��ا، از ممنوع الخروجی خ��ود اظهار 
بی اطلاعی کرد و گفت: هیچ محاکمه ای در کار 
نب��وده و تا الان هیچ مقام قضایی با من در این 
باره تماس نگرفته است. میرعلی اشرف عبدالله 
پوری حس��ینی در گفت وگ��و با ایس��نا، اظهار 
داش��ت: اینکه برخی نمایندگان مجلس اظهار 
می کنند من ممنوع الخروج هستم باید عرض 
کنم تا یکم بهمن ن��ه یک مقام قضایی با من 
تم��اس گرفته، نه احضاری ص��ورت گرفته، نه 
محاکمه ای در کار بوده و نه اساسا کسی به من 
گفته که ممنوع الخروج هستم. نمی دانم آقایان 
بر چه اساسی اظهار می کنند »ممنوع الخروج 
هستم«. وی با بیان اینکه قصد خروج از کشور 
را ندارم، افزود: اگر شکایتی علیه کسی مطرح 
شود بازپرس ورود کرده و به فرد اعلام می کند 
و اگر احساس کرد که فردی باید ممنوع الخروج 
شود به او اطلاع می دهد. پوری حسینی در ادامه 
واگذاری آلومینیوم المهدی به گروه مپنا را تایید 
کرد و گفت: قرارداد این واگذاری امضا ش��ده و 
در حال حاضر در ح��ال برطرف کردن برخی 
کسری های اس��ناد مالی هستند که درنهایت 
روز چهارش��نبه آلومینیوم المهدی را تحویل 
می گیرند. وی تصریح کرد: شرکت فروآلیاژ گنو 
به دلیل اینکه نتوانست بخشی از تعهدات خود 
را انجام دهد، طبق قانون کنار گذاش��ته شد و 
ش��رکت مدیریت پروژه ه��ای نیروگاهی ایران 

)مپنا( جایگزین آن شد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد
تولید مدل های نمونه رمزارز ملی

فناوری  و  ارتباط��ات  وزی��ر 
اطلاع��ات از تولید مدل های 
نمونه رمزارز ملی در کش��ور 
خبر داد و اف��زود: می توان از 
زیرس��اخت بلاک چین برای 
ایج��اد یک پیام رس��ان بانکی اس��تفاده کرد. 
محمدجواد آذری جهرمی درب��اره رمزارزها با 
تاکید بر ض��رورت قانونگذاری ارزهای رمزنگار 
در ای��ران گفت: امروز پدی��ده ارزهای رمزنگار 
یکی از مس��ائل مه��م اس��ت و دولت ها برای 
استفاده از مزایا و کاهش معایب آن تصمیم به 
قانونگذاری و مطالع��ه آن گرفته اند و در ایران 
نیز اقدامات پژوهش��ی متعددی انجام شده و 
بانک مرکزی به عنوان سیاست گذار حوزه ارزی 
کش��ور، نهاد تصمیم گیر در زمینه رمزارزها به 
شمار می رود. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
ادام��ه داد: بانک مرکزی تصمیم گیرنده نهایی 
در حوزه رمز ارزهاس��ت و س��ایر دس��تگاه ها 
صرف��ا پیش��نهاداتی را مط��رح می کنند و در 
صورت نیاز اقداماتی را برای کمک و تس��هیل 
انج��ام می دهند. آذری جهرم��ی با بیان اینکه 
رمزارز ملی می تواند به اقتصاد کش��ور کمک 
کند، اظهار داش��ت: برخی دولت ها به منظور 
اس��تفاده از مزایای رمزارزها به دنبال تولید و 
طراحی رمزارز ملی برای اس��تفاده از رمزارز به 
عنوان پول رایج کشور یا تبادلات بین بانکی و 
تس��هیل تجارت می روند که این نمونه رمزارز 
توسط بانک مرکزی بر پایه ریال طراحی شده 
و می تواند به اقتصاد کش��ور و تس��هیل روابط 
بین بانکی ایران کمک کند. وی افزود: مدل های 
نمون��ه ارز رمزن��گاری ش��ده مل��ی در مراکز 
پژوهش��ی و دانشگاهی کشور طراحی و تولید 
شده که در اختیار بانک مرکزی برای بررسی 
قرار گرفته و این نهاد به عنوان تصمیم گیر باید 
آنها را تعیین تکلیف کند. وزیر ارتباطات تاکید 
کرد: فناوری بلاک چین یک واقعیت است که 
انقلابی بزرگ را در زیرس��اخت ها و حوزه های 
مختل��ف ایجاد می کند؛ اعتق��اد دارم با توجه 
به اینکه محدودیت هایی در حوزه پیام رس��ان 
بین بانکی با توجه به فش��ارهای دولت ایالات 
متحده آمریکا ایجاد شده، می توان از زیرساخت 
بلاک چین برای ایجاد یک پیام رس��ان بانکی 
اس��تفاده کرد و رمزارزها می توانند در تسهیل 

مبادلات پولی نقش مهمی ایفا کنند.

نمایشگاه

3اقتصاد

گ�روه اقتصادی: بازار آش��فته خ��ودرو و وضعیت 
مبهم قیمت ه��ا، نمایندگان مجلس را مجبور کرد 
در آس��تانه رس��یدگی به بودجه ٩٨ کلیات طرح 
س��اماندهی خ��ودرو را تصویب کنن��د. به گزارش 
»وطن امروز«، نمایندگان در نشس��ت علنی دیروز 
)دوشنبه، یکم بهمن ماه( مجلس شورای اسلامی، 
در جریان رسیدگی به طرح یک فوریتی ساماندهی 
ب��ازار خودرو ب��ا 104 رأی موافق، 6٧ رأی مخالف 
و 10 رأی ممتن��ع از مجموع 206 نماینده حاضر 
در جلسه با کلیات آن موافقت کردند. محمدحسین 
فرهنگی در توضیح این طرح گفت: به دلیل شرایط 
خاص اقتصادی کش��ور به جمع بندی رسیدیم که 
طرح س��اماندهی بازار خودرو فعلا مطرح نش��ود و 
مدتی مسکوت ماند اما با توجه به اعتراض طراحان 
و رأی صحن به عدم مسکوت ماندن آن، به احترام 
درخواست فوریت نمایندگان وارد بررسی جزئیات 
آن شدیم. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: در حوزه 
خودرو شرایط خاصی در کشور وجود دارد و باید به 
نوعی پاسخ مردم که دارای مشکلاتی در این حوزه 

شده اند، داده شود.
بسیاری از نمایندگانی که طراح طرح ساماندهی 
خ��ودرو بودند، اعتقاد داش��تند در صورت تصویب 
نهای��ی تولی��د داخلی نابود می ش��ود. ب��ه عنوان 
مثال  عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس از 
نشست بعدازظهر روز دوشنبه کمیسیون متبوعش 
با وزیر و معاون��ان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و خودروس��ازان کش��ور برای بررسی وضعیت بازار 
خودرو خبر داد. نادر قاضی پور در تذکری ش��فاهی 
در جلس��ه علنی مجلس گفت: برخی نمایندگان 
برای خوش رقصی ن��زد واردکنندگان خودرو، حق 
ندارند به تولیدکنندگان داخلی خودرو توهین کنند.
نماینده م��ردم ارومیه در مجلس با اش��اره به 
وضعیت قطعه سازان و خودروسازان، گفت: صدها 
هزار نفر در این دو صنعت مش��غول کار هس��تند 
و جوان��ان متخصص ایرانی با مهندس��ی معکوس 
بهترین قطعات را داخلی سازی کرده اند و به خاطر 
دلالان وارده کنن��ده نباید این نظام را به هم بزنیم 
و به مهندس��ان کشورمان توهین کنیم، البته این 
سخن به معنای بی اشکال بودن کار آنان نیست اما 
باید اشکال کار را رفع کرد. با وجود مخالفت برخی 
نمایندگان اما نمایندگان موافق طرح س��اماندهی 
ب��ازار خودرو اعتقاد داش��تند این ط��رح می تواند 
تولید خودرو را رقابتی کند که در نهایت به س��ود 

مصرف کننده خواهد بود. 
صنعت خودروی کشور مشکل مدیریتی دارد ■

در همین حال س��خنگوی کمیسیون صنایع 
مجلس گفت: صنعت خودروی کشور نیازمند یک 
مدیریت ویژه است اما تاکنون چنین مدیریتی نبوده 
است. سعید باستانی با حضور در برنامه گفت وگوی 
ویژه خبری یکشنبه ش��ب شبکه 2 سیما با بیان 
ای��ن مطلب افزود: راهبرد صنعت خودرو به مفهوم 

واقعی نداریم که مدیر بخواهد بر مبنای آن حرکت 
کند. وی با بیان اینکه س��هامداری در شرکت های 
خودروس��ازی ما به مفهوم واقعی رعایت نمی شود، 
گفت: دولت ح��دود 14/5 درصد در ایران خودرو و 
16 درصد در سایپا سهام دارد اما انتخاب مدیرعامل 
با دولت است، بنابراین اساس مشکل خودروسازان 
از اینجا آغاز می شود. دولت باید به میزان سهام خود 
دخالت کند نه بیشتر از آن. باستانی با بیان اینکه 
س��ایت های خودروس��ازی که در کشور طراحی و 
اجرا ش��ده است اصلاً صرفه اقتصادی ندارد، گفت: 
تکلیف ما با صنعت خودروس��ازی مشخص نیست 
که مونتاژکاریم یا طراح و تولیدکننده؟ سخنگوی 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
ه��م در ادامه س��خنان خود در ای��ن برنامه گفت: 
خودروس��ازان سالانه 5 هزار و 200 میلیارد تومان 
هزینه تامین مالی دارند که عدد بالایی است؛ یکی 
از خودروس��ازان ٨ هزار و دیگری 10 هزار میلیارد 

تومان زیان انباشته دارند.
باستانی افزود: قرار بود پراید حدود ٨ سال پیش 

از رده خارج شود چرا هنوز خارج نشده است؟

خودروسازان در ظاهر خصوصی  سازی شده اند ■
از س��وی دیگر، رئیس کمیس��یون اقتصادی 
مجلس ب��ا بیان اینک��ه الان س��هام عدالت به نام 
م��ردم و ب��ه کام دول��ت اس��ت، گفت: س��اختار 
خودروسازی  ها ظاهرا به نام بخش غیردولتی است 
و خصوصی  سازی شده اند اما در واقع توسط دولت 
اداره می شوند و مدیریت هایی که اکنون در سایپا 
و ایران خودرو انتخاب می شوند 100 درصد دولتی 
هستند.  محمدرضا پورابراهیمی در گفت وگو با الف، 
با اشاره به اشکالات اساس��ی در حوزه واگذاری ها 
و اینک��ه الان س��هام عدالت به نام م��ردم و به کام 
دولت اس��ت، افزود: سهام عدالت به جای اینکه به 
مردم واگذار ش��ود و مردم شرکت ها را اداره کنند، 
خود دولت اکنون شرکت ها را اداره می کند که این 
مسأله با اصل خصوصی  س��ازی همخوانی ندارد و 
ش��رایط را هم عملا بدتر کرده است. پورابراهیمی 
گفت: قبلا اگر وزیر صنعت درباره خودروسازی ها 
پاسخگو بود، الان دیگر پاسخگو هم نیست، چون 
مالک نیس��ت اما در اصل مدیریت را به عهده دارد 
و این رفتار مطابق با قانون و ش��رع نیست. رئیس 

کمیس��یون اقتصادی مجلس با تاکی��د بر اینکه 
سهام عدالت باید به مردم منتقل شود تا خودشان 
ش��رکت ها را اداره کنن��د، اصلاح س��هام عدالت را 
لازم دانس��ت و ادامه داد: دولت باید سهام ها را به 
مردم واگذار کند و انتق��ال مالکیت را انجام دهد. 
وی اضافه کرد: در ح��ال حاضر ماهانه به اندازه 2 
نان س��نگک به اسم سود س��هام عدالت به مردم 
می دهند که هیچ تاثیری در زندگی آنها ندارد و از 
طرفی کل شرکت ها در تسلط تصمیم گیری دولت 
هستند. پورابراهیمی درباره تغییرات مدیریتی در 
خودروسازی ها بیان داشت: مدیریت هایی که اکنون 
در سایپا و ایران خودرو انتخاب می شوند 100 درصد 
دولتی هستند؛ ساختار اسما به نام بخش غیردولتی 
است اما توسط دولت اداره می شود و عملا شرایط 
بدتر شده است. وی خاطرنشان کرد: هر چه جایگاه 
بخش خصوصی را در مالکیت شرکت های بزرگ 
تحت تاثیر قرار دهد و اثر آن را کمرنگ کند، از نظر 
ما مردود است. 2 خودروساز بزرگ کشور در ظاهر 
خصوصی ش��ده اند ولی در باط��ن تحت مدیریت 

دولت هستند.
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خصوصی سازی

سخنگوی کمیسیون تلفیق:

دولت با سهمیه   بندی سوخت مخالف است
شکایت گسترده تجار و بازرگانان از شرایط نامناسب واردات کالا

مدیران قوانین ثبت سفارش را نمی دانند
عض��و کمیس��یون اقتص��ادی 
مجلس با بیان اینک��ه درحوزه 
ثبت س��فارش کالا ش��رایط مطلوبی وجود ندارد 
و مش��کلات زیادی برای ش��رکت های تولیدی 
ایجاد ش��ده اس��ت، گفت: انتصاب مدیران بدون 
تجربه و تخصص در حوزه مدیریت ثبت سفارش 
کشور مشکل ساز شده اس��ت. علی اکبر کریمی 
در گفت وگو با تس��نیم، با بیان اینکه ش��کایت 
ش��رکت  های تولیدی و کارخانج��ات بحق انجام 
شده اس��ت، افزود: تخلفاتی که در سال گذشته 
در این حوزه اتفاق افتاد مثل مس��ائلی که درباره 
ثب��ت و واردات غیرقانونی خ��ودرو اتفاق افتاد و 
باعث بازداش��ت برخی مدی��ران و کارکنان این 

حوزه شد، باعث سلب قدرت 
تصمیم   گیری در حوزه ثبت 
و سفارش س��ازمان توسعه 
تج��ارت و همین طور وزارت 
صنایع ش��ده است. کریمی 
اف��زود: در حال حاضر تاخیر 

زمان��ی بس��یار و معطل��ی زی��ادی را در فرآیند 
ثبت سفارش شاهد هستیم. وی اضافه کرد: هشدار 
جدی می دهیم به مسؤولان وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و مسؤولان دستگاه  های اقتصادی کشور 
و س��تاد اقتص��ادی دولت برای لزوم رس��یدگی 
فوری به مس��ائل و مش��کلاتی ک��ه در مدیریت 
ثبت سفارش در کشور وجود دارد. کریمی تصریح 
کرد: ثبت سفارش باید در سریع ترین زمان ممکن 
انجام ش��ود اما به نظر می رس��د محدودیت های 
ارزی در حال حاضر باعث شده ما از ثبت سفارش 
به  عنوان یک ترمز برای تقاضاهای واردات استفاده 
کنی��م، اگرچه باید کنترل ه��ای لازم در مرحله 
ثبت س��فارش اعمال شود ولی با توجه به ممنوع 
ش��دن بیش از 1400 قلم از کالاها برای واردات 
و اعمال محدودیت های کلی بر واردات، کالاهایی 

که مشمول این ممنوعیت نیستند ثبت سفارش 
آنها در کوتاه ترین زمان انجام می شود.در همین 
حال پدرام س��لطانی، نایب رئی��س اتاق بازرگانی 
ایران گفت: مشکلات ثبت سفارش برای واردات، 
بازرگانان را به حد جنون رسانده است؛ آنها امکان 
ثبت س��فارش واردات در برابر ص��ادرات ندارند. 
سطانی با ارس��ال پیامی در صفحه مجازی خود 
نوشت: »مشکلات ثبت سفارش واردات بازرگانان 
را به حدجنون رس��انده اس��ت. بازرگانان امکان 
ثبت س��فارش واردات در برابر ص��ادرات ندارند. 
س��ازمان صنع��ت ، مع��دن و تجارت اس��تان ها، 

بازرگانان را با مرکز پاسکاری می کنند«.
ایتالیایی ها آماده تجارت با ایران هستند ■

از سوی دیگر رئیس اتاق 
مشترک ایران و ایتالیا با اشاره 
به ریسک سرمایه گذاری در 
ای��ران، ایتالی��ا را راغب ترین 
کشور اروپایی برای ارتباطات 
تجاری با ایران دانست. احمد 
پورف��لاح در گفت وگو با تس��نیم، اظهار داش��ت: 
بانک های ایتالیایی اعلام آمادگی کرده اند و البته 
همه در انتظار کانال ارتباطی اروپا هستند. فلاح با 
اشاره به وضعیت ریسک سرمایه گذاری در ایران از 
نگاه اروپایی ها افزود: امروز ریسک سرمایه گذاری در 
ایران در رتبه 4 و 5 قرار دارد و این درحالی اس��ت 
که رتبه 6، بدترین رتبه در ریسک سرمایه گذاری 
است از همین رو رغبت چندانی به سرمایه گذاری 
در ایران از س��وی کش��ورهای خارجی و از جمله 
ایتالیا وجود ندارد. وی با ابراز امیدواری نس��بت به 
 )SPV( راه اندازی هرچه سریع تر کانال مالی با اروپا
گفت: در صورت راه اندازی این کانال ارتباطی، قطعاً 
تج��ار، بازرگانان و س��رمایه گذاران ایتالیایی جزو 
نخس��تین فعالان حوزه اقتصادی خواهند بود که 

ارتباطات شان را با ایران تقویت می کنند. 

تلفیق  کمیس��یون  سخنگوی 
لایحه بودجه س��ال ٩٨ گفت: 
بر اس��اس لایحه بودجه ارائه شده از سوی دولت، 
موضوع نحوه توزیع س��وخت در سال ٩٨ مانند 
س��ال جاری بوده و این به معنای آن اس��ت که 
دولت در لایحه، مس��أله سهمیه   بندی سوخت را 
نیاورده است. محمدمهدی مفتح در گفت وگو با 
خانه ملت، افزود: کمیسیون تلفیق هنوز نسبت به 
حامل های انرژی، قیمت آن و نحوه اجرا تصمیمی 
نگرفته است. وی ادامه داد: بر اساس لایحه بودجه 
س��ال 13٩٨ ارائه شده از س��وی دولت، موضوع 
حامل  های انرژی و نحوه توزیع س��وخت در سال 
٩٨ مانند سال جاری است. مفتح با اشاره به اعلام 

وصول طرح س��همیه   بندی 
س��وخت در مجلس گفت: 
نمایندگان مجلس بر اساس 
آیین نام��ه داخل��ی مجلس 
می توانند پیش��نهاد طرحی 
را ارائه ک��رده و این طرح در 

مجلس بررسی ش��ود. طراح طرح سهمیه بندی 
بنزی��ن با تش��ریح جزئیات این ط��رح گفت  در 
ص��ورت تصویب نهایی این طرح به هر ایرانی در 
روز یک لیتر بنزین تعلق می گیرد. حس��ینعلی 
حاجی دلیگانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار داشت: 
ما می گوییم س��همیه بنزین را به خودرو ندهید  
بلکه سهمیه بر اساس کدملی به سرپرست خانوار 
اختصاص پی��دا کند. فارغ از اینک��ه آن خانواده  
خودرو دارد یا خی��ر. وی اضافه کرد: بنزینی که 
به قیمت هزار تومان ارائه می شود بر اساس فوب 
خلیج فارس بین50 تا 55 س��نت قیمت گذاری 
ش��ده که حدود 6 هزار تومان می شود. بنابراین 
افراد با خرید یک لیتر بنزین هزار تومانی، 5 هزار 
تومان یاران��ه دریافت می کنند. ما معتقدیم این 
یارانه باید به فقرا داده ش��ود. وی با بیان اینکه بر 

اس��اس بررس��ی ها 20 درصد از مردم کشور اصلا 
خودرو و موتوس��یکلت ندارند، خاطرنش��ان کرد: 
همچنی��ن 20 درص��د از مردم بیش از س��همیه 
تعیین شده بنزین مصرف می کنند. ما می خواهیم 
این 20 درصد س��همیه اضافه روی آن 20 درصد 
قبلی سرش��کن شود. وی یادآور شد: در این طرح 
پیش بینی ش��ده به ازای هر کد ملی در روز یک 
لیتر به حس��اب سرپرست خانوار واریز شود که بر 
این اس��اس یک خانواده  4 نفره در ماه 120 لیتر 
بنزین سهمیه دارند و می توانند هر قدر می خواهند 
از این سهمیه مصرف کنند. طبق پیش بینی ها این 
سهمیه ها در کارت افراد قرار می گیرد و می توانند 
همه یا بخش��ی از آن را به قیمت آزاد بفروشند یا 
صادر کنند. در واقع بر اساس 
این طرح سهمیه بنزین قابل 
نقل  وانتقال است. وی تصریح 
ک��رد: پیش بین��ی دیگر این 
بود که وزارت نفت سامانه ای 
به عن��وان ب��ورس معاملات 
بنزی��ن ایج��اد کند. پی��ش از این نی��ز ابوالفضل 
حسن بیگی اسلامی، عضو کمیسیون تلفیق بودجه 
سال ٩٨ کل کش��ور از ارائه پیشنهاد نمایندگان 
برای قیمت حامل های انرژی در سال آینده خبر 
داده و گفته بود اخیراً نمایندگان چند پیش��نهاد 
درب��اره قیم��ت حامل های انرژی بوی��ژه بنزین و 
گازوئیل به کمیسیون تلفیق ارائه کرده اند؛ یکی از 
پیشنهادات این است که درصدی از نیاز مردم به 
بنزین را که روزانه 60 میلیون لیتر می شود با همان 
کارت سوخت به قیمت هزار تومان عرضه کنیم و 
مازاد مصرف نیز که حدود 20 تا 30 میلیون لیتر 
می شود به قیمت فوب خلیج فارس که بین 2تا 3 
هزار تومان است، عرضه شود. همچنین پیشنهاد 
دیگ��ر نمایندگان عرضه روزان��ه ٨0 میلیون لیتر 

بنزین به صورت کارت است.

سوختتجارت

کلیات طرح یک فوریتی ساماندهی بازار خودرو در مجلس تصویب شد

ساماندهی بازار یا ساماندهی خودروسازان؟

طلا

فاوا

اظهارات نمایندگان مخالف و موافق طرح ساماندهی بازار خودرو
اظهاراتموافقاظهاراتمخالف

حسینعلی 
حاجی دلیگانی

نام این طرح بسیار زیباست که انتظار می رود وضعیت خرید و فروش خودرو و 
بازار را سامان دهد. حال اینکه بین نام و محتوای آن ارتباط معناداری وجود ندارد.

احمد سالک
با این طرح شاهد خودکفایی شرکت های خودروساز با تکیه بر دانش داخلی 

خواهیم بود، همچنین قدرت رقابت افزایش پیدا می کند.

علیرضا سلیمی
عنوان این طرح بسیار زیباست اما واقعیت آن چیز دیگری است. این طرح برای 

رهاسازی واردات خودرو است، آن هم در شرایطی که خودروسازان و قطعه سازان 
با مشکلات بسیاری دست و پنجه نرم می کنند.

حسین 
مقصودی

این طرح باعث ایجاد فضای رقابتی و کاهش میزان آلایندگی و مصرف سوخت 
می شود.

فریدون احمدی
 این طرح احساسی است و باعث ایجاد توقع در کشور می شود. اینکه برای هر 
شرایطی بخواهیم قانون وضع کنیم درست نیست چون به محض تغییر شرایط 

ناچار به تغییر قانون هستیم.

محمد 
خدابخشی

 این طرح باعث حمایت از خودروسازی، کمک به اشتغال زایی و افزایش کیفیت 
خودرو می شود.

خانه


